
STAREA ÎNTÂI A ACATISTULUI LA
PATRIARHIE
Canonul Maicii Domnului și Starea Întâi a Imnului Acatist al
Preasfintei Născătoare de Dumnezeu și Pururea Fecioara Maria
au fost oficiate de către Preafericitul Părinte al nostru și
Patriarh al Ierusalimului Teofil vineri după-amiază, în prima
săptămână a Postului Mare, pe 10 / 23 februarie 2018, în
catoliconul  Preasfintei  Biserici  a  Învierii.  Strana  din
dreapta a fost condusă de Arhimandritul Aristobul iar cea din
stânga de domnul Gheorghios Alvanos, la slujbă participând un
număr mare de monahi, monahii și laici. La slujbă a fost
prezent,  de  asemenea,  Consulul  General  al  Greciei  în
Ierusalim,  dl.  Christos  Sophianopoulos.

După Slujbă și otpust, Preafericirea Sa a predicat Cuvântul
lui  Dumnezeu  și  le-a  urat  celor  prezenți  un  Post  Mare
binecuvântat.  Predica  și  urările  sunt  redate  mai  jos  :

„Îngerul  cel  întâistătător  din  Cer  a  fost  trimis  să  zică
Născătoarei de Dumnezeu: Bucură-te! Și împreună cu glasul cel
netrupesc, văzându-Te pe Tine, Doamne, Întrupat, s-a înspăimân-
tat și i-a stat înainte, grăind către dânsa unele ca acestea:
Bucură-te, cea prin care răsare bucuria; Bucură-te, cea prin
care  piere  blestemul;  Bucură-te,  chemarea  lui  Adam  celui
căzut; Bucură-te, izbăvirea lacrimilor Evei”, spune imnograful
Bisericii.

 

Iubiți frați și surori întru Hristos,

Cucernici creștinii,

 

Sfânta noastră Biserică, cinstind, pe de o parte, marea și
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sfânta taină a purtării de grijă a lui Dumnezeu și, pe de altă
parte, pe Preabinecuvântata Stăpână Născătoare de Dumnezeu și
Pururea Fecioara Maria, a rânduit Slujba „Acatistului” sau
„Acatistul  Maicii  Domnului”,  care  se  slujește  în  timpul
săptămânilor de post din Sfântul și Marele Post al Paștelui.

Scopul postului în general și al Postului Mare în special se
referă  la  sănătatea  trupului  și  a  sufletului  membrilor
credincioși ai Bisericii lui Hristos. Nu se cuvine să nu ne
bucurăm pentru sănătatea sufletului, ci să ne îngrijorăm de
schimbarea dietei noastre și, astfel, să pară că ne pasă mai
mult  de  plăcerea  trupului  decât  de  disciplina  sufletului,
spune  Sf.  Vasile  cel  Mare  și  el  definește  postul  ca
„medicament  care  contrabalansează  păcatul.”

După botezul Său în râul Iordan, Domnul nostru Iisus Hristos a
fost luat de Duhul Sfânt în pustie, unde a postit „patruzeci
de zile și patruzeci de nopți” (Matei 4: 1-2). Și a făcut
acest  lucru  înainte  de  a  propovădui  Evanghelia  pentru
mântuirea omului și, desigur, înainte de patima Sa în trup, de
înmormântarea de trei zile și de Învierea Lui din morți.

Cu alte cuvinte, Hristos este Cel Care dorește ca toți oamenii
să  fie  mântuiți  și  să  primească  deplina  cunoștință  a
adevărului prin credință. „Care voieşte ca toţi oamenii să se
mântuiască şi la cunoştinţa adevărului să vină. Căci unul este
Dumnezeu, unul este şi Mijlocitorul între Dumnezeu şi oameni:
omul  Hristos  Iisus”(1  Timotei  2:  4-5),  propovăduiește  Sf.
Pavel.

Nimeni,  dragii  mei  frați,  nu  poate  ajunge  la  plinătatea
adevărului în Hristos fără mărturisirea că Iisus Hristos este
Fiul lui Dumnezeu, Care a coborât pe pământ din cer pentru
mântuirea noastră și S-a întrupat prin Fecioara Maria de la
Duhul Sfânt și S-a făcut om.

Cu alte cuvinte, Fecioara Maria, ca persoană istorică, a a
fost  aflată  vrednică  să  ajungă  Maica  lui  Dumnezeu.  Și



Născătoarea de Dumnezeu a devenit Maica Domnului, pentru că
Unul Născut, Fiu și Cuvântul lui Dumnezeu, a fost zămislit ca
om în pântecele ei, a crescut în organele Sale vitale și a
fost ținut în brațe și alăptat la sânii ei.

Această  taină  mare,  ciudată  și  paradoxală,  căreia  singura
martoră  adevărată  este  Fecioara  Maria  din  Nazaret,  este
interpretată  teologic  de  către  compozitorul  imnului,  în
introducerea Arhanghelului Gabriel atunci când a fost trimis
din cer să-I spună Născătoarei de Dumnezeu “Bucură-te, ceea ce
eşti plină de har, Domnul este cu tine. Binecuvântată eşti tu
între femei! “(Luca 1:28).

Hristos, dragii mei frați, este bucuria lumii, Care a fost
arătată  prin  Fecioara  Maria.  Și  acest  lucru  se  datorează
faptului  că  prin  Preabinecuvântata  Născătoare  de  Dumnezeu,
Cuvântul  Dumnezeiesc  a  luat  firea  noastră  omenească,  după
cuvântul Sfântului Andrei Criteanul: „Din tine S-a îmbrăcat
întru a mea frământătură Dumnezeu, Cel Ce a zidit veacurile,
Maică Fecioară, Ceea Ce esti nestricată și nu știi de bărbat,
și a unit Lui firea omenească”.

Domnul nostru Iisus Hristos, Cel zămislit de Fecioara Maria și
care a împreunat în Duhul Sfânt firea omenească a lui Dumnezeu
Cuvântul,  este  Cel  Care  a  adus  mântuirea  din  blestemul
primului  cuplu  creat.  Firea  Sa  omenească  l-a  ridicat  din
cădere  pe  primul  Adam  și  a  scăpat-o  pe  Eva  de  lacrimile
durerii. Din acest motiv imnograful spune: “Bucură-te – Marie-
Născătoare de Dumnezeu – prin care se reînnoiește făptura”.
Aceasta este „reînnoirea firii omenești pe care a făcut-o
Hristos”, după cuvântul lui Theodoritos Kyrou.

Deoarece scopul Sfântului Post al Paștelui este reînnoirea
noastră în Hristos, renașterea noastră prin pocăință, prin
urmare,  Preabinecuvântata  și  Pururea  Fecioara  Maria  este
pomenită în perioada postului, întrucât prin ea natura noastră
umană a fost reînnoită și reînvinsă. „Deci, dacă este cineva
în Hristos, este făptură nouă; cele vechi au trecut, iată



toate s-au făcut noi”(2 Corinteni 5:17). Deci, oricine este
unit cu Hristos, este o nouă făptură în Hristos. Vechea stare
care  făcută  prin  lege  și  păcat,  s-a  șters.  Iată,  toate
lucrurile sunt noi, predică Sf. Pavel (2 Corinteni 5:17).

Sfânta noastră Biserică ne cheamă, dragii mei frați, să ne
pregătim prin post, care este într-adevăr un medicament care
contrabalansează  păcatul,  dar  și  prin  pocăință,  care  este
puterea mântuirii. După Sfântul Ioan Scărarul, pocăința este
fiica nădejdii, renunțarea la deznădejde. Prin urmare, să ne
pregătim, dragii mei, pentru ca să fim socotiți vrednici să
sărbătorim Învierea Mântuitorului nostru Hristos și împreună
cu El învierea noastră comună din păcat. „căci Paştile nostru
Hristos  S-a  jertfit  pentru  noi”  spune  Sfântul  Pavel  (1
Corinteni 5: 7).

Să ne rugăm Preasfintei Născătoarei de Dumnezeu și Maicii
Domnului și să spunem împreună cu imnograful: „Născătoare de
Dumnezeu, nădejdea și ajutătoarea celor ce te laudă pe Tine,
ridică de la mine lanțul cel greu al păcatului și, ca o
stăpână curată, mă primește pe mine cel ce mă pocăiesc.” Amin.
Să aveți un Post Mare binecuvântat și un Paște Fericit.”

Din partea Secretariatului-General
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